
Ki áll a városi rendőrség élén?
Kto stojí na čele mestskej polície?

Gubík László: A cél, hogy a felvidékiek  
büszkék legyenek a Magyar Szövetségre

László Gubík: Cieľom je, aby ľudia z Južného 
Slovenska boli hrdí na Maďarskú alianciu

Önkormányzati szemle
Samosprávny obzor

Kedves Olvasóink!Milí čitatelia,

A hónap száma:
Szepsi város 1345-ben vált 

szabad királyi várossá.

Číslo mesiaca:
Moldava nad Bodvou sa stala slobodným 

kráľovským mestom v roku 1345.
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Szepsi Színes

„Kis karácsony, nagy karácsony” – lassan már csak emlék  
a gyerekek, unokák karácsonyi műsorának a repertoárja. Reméljük, 
az év legszebb ünnepe a közös családi pillanatok békés megélésé-
nek, Krisztus születése örömteli megünneplésének jegyében telt.

Talán sablonosnak hangzanak ezek a gondolatok, de ha jobban 
belegondolunk, jóformán ez az egyetlen időszak, amikor elmenekülhe-
tünk kicsit a mindennapok zaja elől, és zavartalanul visszavonulhatunk 
egy valóban meghitt környezetbe – amennyiben kialakítjuk magunknak 
azt. Az új év kapujában új terveket szövünk, új célokat állítunk magunk 
elé, mit csinálhatunk majd jobban, miért fogunk dolgozni nap mint nap. 

Lapunk e kiadásában Csala János új fejleményeket oszt meg a városi 
rendőrség rendőrfőnöki tisztségét egykor betöltő Rigó Ferenc ügyéről.  
A városi képviselő-testület tagjai összefoglalják az elvégzett munkáju-
kat. Gubík Lászlót, a Magyar Szövetség elnökét arról kérdeztük, milyen 
prioritásokat határoztak meg a megújult párt számára. Zsupcsan 
Zoltán a karácsony előtt tapasztalható vásárlási szokásokat elemzi, 
Halász Péter pedig folytatja a szepsi köztemető történetét. 

Szerkesztőségünk nevében köszönöm, hogy Olvasóink 2024-ben 
velünk tartottak. Tegyenek így 2025-ben is.

Iván Subovics Monika, felelős szerkesztő

Koledy ako „Rolničky, rolničky“, v repertoári vianočných 
programov detí a vnúčat sa pomaly stávajú spomienkou. Dúfa-
me, že najkrajšie sviatky roka ste prežili v pokoji pri spoločných 
rodinných chvíľach a radostnej oslave narodenia Krista.

Tieto myšlienky môžu vyznievať ako klišé, ale ak sa nad tým zamys-
líme, toto je v podstate jediné obdobie, kedy môžeme trochu uniknúť 
ruchu všedných dní a nerušene sa odobrať do skutočne príjemného 
prostredia, ktoré si tvoríme podľa našich predstáv. Začiatkom nového 
roka si robíme nové plány, stanovujeme si nové ciele, čo by sme 
mohli robiť lepšie, prečo budeme pracovať každý deň. 

V tomto čísle Moldavského farebného sa Ján Csala podelí o novinky 
v prípade Františka Rigóa, ktorý kedysi zastával funkciu policajného 
náčelníka mestskej polície. Poslanci mestského zastupiteľstva su-
marizujú prácu, ktorú vykonali. Predsedu Maďarskej aliancie Lászlóa 
Gubíka sa pýtame na priority obnovenej strany. Zoltán Zsupcsan 
analyzuje predvianočné nákupné zvyky a Peter Halász pokračuje  
v odkrývaní histórie verejného cintorína v Moldave.

V mene našej redakcie ďakujem našim čitateľom za ich priazeň 
počas roka 2024, pokračujeme aj v roku 2025.

Monika Iván Subovics, zodpovedný redaktor
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XXV. Egressy Béni Országos Színjátszó 
Fesztivál
2024. november 14-17. között rendezték meg huszonötödik alka-

lommal az Egressy Béni Országos Színjátszó Fesztivált Szepsiben, 
amely idén is gazdag programmal várta az érdeklődket. A fesztivál 
megnyitóján átadták az idei Egressy Béni Fesztivál díját, amelyet a ga-
lántai Tsízió Diákszínpad vezetője, Ollé Krisztina kapott. A közönség 
összesen négy vendégelőadást és öt versenyelőadást láthatott, melyek 
közül az ugyancsak öttagú zsűri Varga Lívia, Lax Judit, Juhász Katalin, 
id. Havasi Péter és Juhász Dósa János a fesztivál fődíját a diószegi 
Hahota színjátszó csoportnak ítélte oda A kaktusz virága című zenés 
vígjátékáért. A fesztivál nívódíját a Dunaszerdahelyi Magángimnázium 
mellett működő Fókusz Diákszínpad vihette haza. Az ünnepélyes ered-
ményhirdetés után Mihályi Molnár László, a Csemadok Kassa-környéki 
Területi Választmányának alelnöke, az országos rendezvény házigaz-
dája és műsorvezetője meghirdette a XXVI. Egressy Béni Országos 
Színjátszó Fesztivált. Minden díjazottnak ezúton is gratulálunk!

XXV. Celoslovenský divadelný festival 
Béni Egressyho
V dňoch 14. – 17. novembra 2024 sa už po dvadsiatypiatykrát konal 

Celoslovenský divadelný festival Béni Egressyho v Moldave. Na otvorení 
festivalu bola odovzdaná Cena festivalu Béni Egressyho, ktorú prevzala 
Krisztina Ollé, vedúca študentského divadelného súboru Tsízió v Ga-
lante. Diváci mohli vidieť celkovo štyri hosťovské vystúpenia a päť 
súťažných vystúpení, z ktorých päťčlenná porota - Lívia Varga, Judit 
Lax, Katalin Juhász, Peter Havasi starší a János Juhász Dósa - udelila 
hlavnú cenu festivalu divadelnej skupine Hahota zo Sládkovičova za 
hudobnú komédiu s názvom Kaktusový kvet. Druhé najprestížnejšie 
ocenenie festivalu si odniesla študentská divadelná skupina Fókusz, 
ktorá pôsobí pod záštitou Súkromného gymnázia s vyučovacím jazykom 
maďarským v Dunajskej Strede. Po slávnostnom vyhlásení výsledkov, 
László Mihályi Molnár, podpredseda Oblastného výboru Csemadoku 
Košice-okolie, hostiteľ a moderátor celoslovenského podujatia, vyhlá-
sil XXVI. Celoslovenský divadelný festival Béni Egressyho. Všetkým 
oceneným srdečne blahoželáme!

Olvasóink figyelmébe: 
Lapunk következő száma 2025. április 30-án, szerdán jelenik meg.

Do pozornosti našich čitateľov: 
Nasledujúce číslo našej publikácie vyjde 30. apríla 2025 (v stredu).

A városi rendőrfőnök körüli ügy évek óta 
foglalkoztatja Szepsi lakosait. Az elmúlt 
hónapok eseményeinek összefoglalása ér-
dekében interjút kértünk Csala János városi 
képviselőtől.

Q Szeptemberben felkértük, hogy nyilat-
kozzon a városi rendőrfőnök leváltásáról, 
miért csak most egyezett bele az interjúba?
Akkor akartam nyilatkozni, amikor már minden 
információ a rendelkezésemre áll, hogy tények-
re alapozva tudjak válaszokat adni. 

Q Hogyan lehetséges, hogy városi képviselő-
ként nem rendelkezett az összes szükséges 
információval? 
A 2024. szeptember 26-i 15. városi képvise-
lő-testületi ülés jegyzőkönyvében is olvasható, 
hogy kértem a visszahívással kapcsolatos napi-
rendi pont felfüggesztését, mert a képviselők-
nek nem adtak át az aktuális információkat  
és dokumentumokat.

Q Mikor kapta meg végül ezeket a város ve-
zetésétől? 
Paradox módon először Rigó úr küldött emailt, 
amelyet minden képviselőnek és a város elle-
nőrének elküldött 2024. október 21-én. A város 
vezetésétől 2024. november 18-án kaptuk meg 
a dokumentumokat.

Q A városi képviselő-testületi ülésen szemé-
lyes vitáról beszélt Slavomír Borovský és Fran-
tišek Rigó között. Mit értett pontosan ez alatt? 
Mindenki, aki Szepsiben él, jól tudja, hogy ők 
ketten már évek óta nem jönnek ki egymással. 
Kevesen emlékeznek, hogy már 1991-ben is 
egymás ellen pályáztak a városi rendőrfőnöki 
posztra.

Q Kit váltott le a városi képviselő-testület? 
Michal Gamráthot vagy František Rigót? 
2024. október 24-én a városi képviselő-testület 
tudomásul vette Michal Gamráth lemondását 
a városi rendőrfőnöki posztról, és a polgár-
mester javaslatára 2024. november 30-án 
visszahívták Szepsi város rendőrfőnöki pozí-
ciójáról. Ugyanakkor a városi képviselő-tes-
tület javasolta Szepsi város polgármesterének, 
hagyja jóvá, hogy PhDr. František Rigó töltse 
be a rendőrfőnöki posztot, mivel a Kassa-kör-
nyéki Járásbíróság 16Cpr/2/2016. sz. ügyben 
hozott 2019. október 23-i ítélete szerint, melyet 
a Kassai Kerületi Bíróság 2CoPr/5/2020. sz. 
határozatban 2021. május 13-án megerősí-
tett, munkaviszonya érvénytelenül szűnt meg  
és továbbra is fennáll.

Q Információim szerint a polgármester élt 
vétójogával és felfüggesztette a határozatot.
 Így van. Azt levélben azzal indokolta, hogy 
Gamráth lemondásának visszavonása még  
a 2024. október 24-i ülés előtt történt. Pedig 
a videófelvétel egyértelműen bizonyítja, hogy 
Gamráth ezt az „Egyéb” napirendi pontnál tette, 

amikor a képviselők már döntöttek a leváltá-
sáról.

Q Hogyan reagált?
 A törvény szerint a képviselőknek joguk van 
áttörni a polgármester vétóját, ha a képviselők 
több mint 1/3-a kérvényezi a városi képvise-
lő-testület összehívását a megvétózott pont 
miatt, és egyidejűleg a képviselők 3/5-ös 
többsége megszavazza a megvétózott pontot.  
Az ehhez szükséges nyolc képviselő megerő-
sítette korábbi határozatát. Az önkormányzati 
törvény értelmében a megerősített határozat 
végrehajtását a polgármester nem függeszt-
heti fel.

Q 2024. december 16-án a városi képvise-
lő-testület ülést tartott, amelyen Gamráth 
úr is részt vett. Tehát leváltották november 
30-án? 
A polgármester az ülés elején bejelentette, 
hogy az ügyben az ügyészséghez fordul. Meg 
vagyok győződve arról, hogy a képviselők  
a törvényeknek megfelelően jártak el, annak 
érdekében, hogy betartsák a bíróságok jogerős 
döntéseit.

Q A polgármester többször is utalt arra, hogy 
Rigó úr városi rendőrfőnöki tevékenységével 
kapcsolatban hibák merültek fel. Miért dön-
tött mégis amellett, hogy harcolni fog érte? 
Először is, nem harcolok sem Rigóért, sem 
a város polgármestere ellen. Másodszor,  
a felmondás indoka nem az ő állítólagos hibái 
voltak. Az a kötelességem, hogy objektíven 
döntsek, és ne az alapján, hogy ki szimpatikus 
nekem. Támogatom a jogerős bírósági döntések 
végrehajtását.

Q Mire gondol pontosan? 
Rigó úr 2015-ben felmondást kapott, és azóta  
a bíróságokon küzd az igazáért. Végül a bíró-
ságok évek múlva megállapítják a felmondás 
érvénytelenségét, de nem engedik, hogy visz-

szatérjen a pozíciójába. A bírósági döntése-
ket be kell tartani. Nézze, ha Ön ugyanebben  
a helyzetben lenne, hogyan érezné magát?

Q De mi a helyzet a funkciója alatt elkövetett 
hibákkal? 
A város polgármestere 2015-ben többször is 
javasolta Rigó úr leváltását a városi képvi-
selő-testületnek bizonyos hibák alapján, de  
a képviselő-testület nem tartotta ezeket ele-
gendőnek, és nem váltották le. Végül Borovský 
úr polgármesteri határozattal váltotta le. Ezzel 
a döntésével megszegte a törvényt.

Q Ez komoly vád, van erre bizonyítéka? 
A Legfelsőbb Bíróság 2018. július 12-én hozott 
döntésében megállapította, hogy a városi ren-
dőrség 2015-ös megszüntetése jogellenes volt, 
és ez a hatáskör a városi képviselő-testületet 
illeti, nem a polgármestert.

Q Információim szerint 2015-ben, viharos 
viták után, a városi képviselő-testület meg-
alakította az „új” városi rendőrséget, ahova 
az összes alkalmazottat átvették a „régi” 
városi rendőrségről, kivéve Rigó urat. Miért 
folytatódtak a munkajogi viták a 2018. július 
12-i legfelsőbb bírósági ítélet után? 
Én is ugyanezt a kérdést teszem fel magam-
nak, valamint azt, hogy a képviselők miért csak 
2024. november 18-án kapták meg az üggyel 
kapcsolatos összes dokumentumot a város ve-
zetésétől? A polgármester többször is ellenezte, 
hogy beleavatkozzunk az „ügyébe”, a munkajogi 
kérdések kizárólag az ő hatáskörébe tartoznak.

Q Tényleg így kellene lennie? 
Igen, igaza van. De akkor a teljes felelősséget is 
neki kell vállalnia a tevékenysége által okozott 
pénzügyi kárért. Ő személyesen, nem a városi 
képviselő-testület, és már végképp nem Szepsi 
lakosai.
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Gymnázium Štefana Moysesa oslávilo 
70. výročie svojho vzniku
Gymnázium Štefana Moysesa oslávilo 25. októbra 70. výročie svojho 

založenia v multifunkčnej športovej hale plnej bývalých študentov, 
profesorov, riaditeľov a ďalších pozvaných hostí. Škola má veľa priaz-
nivcov z radov absolventov, rodičov, zamestnancov a širokej verejnosti.  
Od vzniku školy z nej vyšlo množstvo talentovaných absolven-
tov, ktorí sa osvedčili v rôznych oblastiach, nielen v Moldave a na 
Slovensku, ale aj v zahraničí. Mnohí z nich robia dobré meno nielen 
Gymnáziu Štefana Moysesa, ale i celkovo školstvu nášho mesta.

Fábry Zoltán irodalmi és közéleti napok

Idén november 19-e és 27-e között rendezték meg a Fábry Zoltán 
irodalmi és közéleti napokat Szepsiben. A rendezvénysorozat koszo-
rúzással egybekötött megnyitóval vette kezdetét a Fábry-emlékműnél, 
ahol Gergely Papp Adrianna, Kassa megye képviselője mondott ünnepi 
beszédet. Ezt követően Kupec Zsófia, a Népművészet Ifjú Mestere, 
Junior Príma-díjas táncos és néptáncpedagógus interaktív előadása 
következett az egyházi iskolaközpontban. November 20-án Orosz Örs 
könyvbemutatója: Szlovákia - A történelmi Felvidék műemlékeinek 
képes enciklopédiája volt napirenden, majd 27-én Benyó Erzsébet 
mentálhigiénés szakember előadása valósult meg, „Sors, mintázat, 
generációs örökség” címmel. A Fábry Zoltán irodalmi és közéleti napok 
záróakkordjaként az érdeklődők a Magyar Házban megtekinthették  
a Hancsovszky című filmet, amely egy gimnazista történetén keresztül 
eleveníti fel Csehszlovákia egyik legsötétebb időszakát.

Kultúrno-literárne a spoločenské dni 
Zoltána Fábryho
V dňoch 19. až 27. novembra sa v Moldave konali Kultúrno-literárne 

a spoločenské dni Zoltána Fábryho. Séria podujatí sa začala otváracím 
ceremoniálom pri Fábryho pamätníku, kde predniesla slávnostný 
prejav Adrianna Gergely Papp, poslankyňa zastupiteľstva Košického 
samosprávneho kraja. Nasledovalo interaktívne vystúpenie Zsófie 
Kupec, učiteľky ľudového tanca, držiteľky ceny „Mladý majster ľudo-
vého umenia” a ocenenia „Junior Prima- díj” v cirkevnej škole. Dňa 20. 
novembra bolo na programe uvádzanie knihy Örsa Orosza: Slovensko 
- Obrazová encyklopédia pamiatok historického Južného Slovenska  
a 27. novembra sa uskutočnila prednáška odborníčky v oblasti mentál-
nej hygieny Erzsébet Benyó s názvom „Osud, vzor,   generačné dedičstvo“. 
Ako záverečnú bodku Kultúrno-literárnych a spoločenských dní 
Zoltána Fábryho si záujemcovia mohli pozrieť film Hancsovszky  
v Maďarskom dome, ktorý prostredníctvom príbehu stredoškoláka 
oživuje jedno z najtemnejších období Československa.

A Štefan Moyses Gimnázium az iskola 
alapításának 70. évfordulóját ünnepelte
Október 25-én, pénteken ünnepelte a Štefan Moyses Gimnázium 

alapításának 70. évfordulóját a volt diákokkal, professzorokkal, 
igazgatókkal és más meghívott vendégekkel zsúfolásig megtelt mul-
tifunkciós sportcsarnokban. Az iskolának számos támogatója van az 
abszolvensek, szülők, munkavállalók és a nagyközönség soraiból.  
A gimnázium megalakulása óta számos tehetséges végzős került ki 
annak falai közül, akik nemcsak Szepsiben és Szlovákiában, hanem 
külföldön is bizonyítottak különböző területeken. Sokan közülük jó 
hírnevet szereznek az ŠMG-nek, és ezzel hozzájárulnak városunk 
oktatásának jó reputációjához.
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Kauza okolo náčelníka mestskej polície 
rezonuje v Moldave už roky. V záujme zhrnúť 
progres v tejto veci z uplynulých mesiacov, 
sme požiadali poslanca mestského zastu-
piteľstva, Jána Csalu, o rozhovor.

Q V septembri sme Vás požiadali o rozhovor 
ohľadom odvolávania náčelníka mestskej 
polície, prečo ste súhlasili s poskytnutím 
vyjadrenia až teraz?
Chcel som sa vyjadriť až vtedy, keď budem mať 
k dispozícii všetky informácie, aby som Vám mo-
hol poskytnúť odpovede, za ktorými si stojím.

Q Ako je možné, že ako poslanec mestského 
zastupiteľstva, ste nemali všetky potrebné 
informácie? 
V zápisnici z 15. zasadnutia Mestského zastu-
piteľstva zo dňa 26.9.2024 sa dočítate, ako som 
žiadal o prerušenie bodu o odvolávaní, lebo 
poslancom neboli predložené aktuálne infor-
mácie a podklady. 

Q Kedy ste ich nakoniec od vedenia mesta 
dostali? 
Paradoxne sme ich najprv dostali od pána Riga 
emailom, a boli určené všetkým poslancom 
a kontrolórovi mesta dňa 21.10.2024. Od vede-
nia mesta sme ich obdržali až dňa 18.11.2024. 

Q Na zasadnutí mestského zastupiteľstva 
ste hovorili o osobnom spore medzi pánom 
Slavomírom Borovským a pánom Františkom 
Rigom. Čo ste mali presne na mysli? 
Každý, kto v Moldave žije, dobre vie, že títo dvaja 
si nevedia prísť na meno už dlhé roky. Má-
lokto si však pamätá, že sa proti sebe postavili 
už v roku 1991, keď sa obaja uchádzali práve 
o post náčelníka mestskej polície v Moldave 
nad Bodvou.

Q Koho vlastne mestské zastupiteľstvo od-
volalo? Michala Gamrátha alebo Františka 
Riga? 
Dňa 24.10.2024 mestské zastupiteľstvo vzalo na 
vedomie vzdanie sa funkcie náčelníka Mestskej 
polície v Moldave nad Bodvou pána Michala 
Gamrátha a na návrh primátora mesta bol 
odvolaný z funkcie náčelníka Mestskej polície 
mesta Moldava nad Bodvou ku dňu 30.11.2024. 
Zároveň mestské zastupiteľstvo odporučilo pri-
mátorovi mesta Moldava nad Bodvou umožniť 
PhDr. Františkovi Rigovi, PhD. výkon jeho práce 

na pracovnej pozícii náčelníka Mestskej polície 
mesta Moldava nad Bodvou, nakoľko v zmysle 
rozsudku Okresného súdu Košice – okolie, spi-
sová značka 16Cpr/2/2016 zo dňa 23.10.2019 
potvrdeného rozsudkom Krajského súdu v Ko-
šiciach, spisová značka 2CoPr/5/2020 zo dňa 
13.05.2021, bol jeho pracovný pomer skončený 
neplatne a naďalej trvá.

Q Podľa mojich informácií primátor uplatnil 
svoje právo veta a uznesenie pozastavil. 
Je to tak. Odôvodnil to vo svojom dopise tak, že 
späťvzatie vzdania sa funkcie pána Gamrátha 
sa uskutočnilo ešte pred zasadnutím zastupi-
teľstva dňa 24.10.2024. Pritom z videozáznamu 
je úplne jasné, že pán Gamráth takto učinil až 
v bode „Rôzne“, keď už poslanci o jeho odvolaní 
rozhodli.

Q Ako ste reagovali?
Podľa zákona majú poslanci právo prelomiť 
veto primátora, ak viac ako 1/3 poslancov po-
žiada o zvolanie mestského zastupiteľstva k ve-
tovanému bodu a zároveň 3/5 väčšina všetkých 
poslancov zahlasuje v prospech vetovaného 
bodu. Potrebnou väčšinou ôsmich poslan-
cov poslanci potvrdili svoje predchádzajúce 
uznesenie. Podľa zákona o obecnom zriadení 
výkon potvrdeného uznesenia primátor nemôže 
pozastaviť.

Q Dňa 16.12.2024 sa konalo mestské za-
stupiteľstvo na ktorom sa zúčastnil aj pán 
Gamráth. Bol teda odvolaný k 30.11.2024?
Primátor na začiatku zastupiteľstva vyhlásil, 
že sa v tejto záležitosti obráti na prokuratúru. 
Ja som presvedčený, že poslanci postupovali 
v súlade so zákonom tak, aby boli dodržané 
právoplatné rozhodnutia súdov. 

Q Primátor viackrát naznačil pochybenia pri 
výkone funkcie náčelníka mestskej polície 
pánom Rigom. Prečo ste sa predsa rozhodli 
bojovať v jeho prospech?
Po prvé, ja nebojujem ani za Riga, ani proti 
primátorovi mesta. Po druhé, výpovedným 
dôvodom neboli jeho „takzvané“ pochybenia. 
Mojou povinnosťou je rozhodovať sa objektívne, 
a nie podľa toho, kto mi je sympatický. Som za 
vykonanie právoplatných súdnych rozhodnutí.  

Q Čo máte konkrétne na mysli?
Spomínaný pán dostal výpoveď v roku 2015  

a odvtedy bojuje na súdoch a domáha sa svo- 
jej pravdy. Nakoniec súdy o neplatnosti výpo-
vede po rokoch vyhrá a nie je mu umožnené 
nastúpiť na svoju pozíciu? Súdne rozhodnutia 
sa majú dodržiavať. Pozrite sa, keby ste boli 
v rovnakej situácii, ako by ste sa cítili Vy?

Q Ale čo tie pochybenia počas výkonu funk-
cie? 
Primátor mesta v roku 2015 opakovane na-
vrhoval mestskému zastupiteľstvu odvolanie 
pána Riga na základe pochybení, ale mest-
ské zastupiteľstvo ich neuznalo za dostatočné 
a neodvolali ho. Nakoniec ho pán Borovský 
odvolal rozhodnutím primátora. Týmto svojim 
rozhodnutím porušil zákon. 

Q To je vážne obvinenie, máte aj dôkazy?
Najvyšší súd dňa 12.7.2018 rozhodol, že zrušenie 
mestskej polície v roku 2015 bolo protiprávne, 
táto kompetencia náleží mestskému zastupi-
teľstvu, nie primátorovi.  

Q Podľa mojich informácií bola ešte v roku 
2015 po búrlivých diskusiách mestským 
zastupiteľstvom založená „nová“ mestská 
polícia, kam vzali všetkých zamestnancov 
zo „starej“ mestskej polície, až na pána 
Riga. Prečo pokračovali pracovnoprávne 
spory aj po rozsudku Najvyššieho súdu zo 
dňa 12.7.2018? 
Túto otázku si kladiem aj ja, ako aj to, prečo 
poslanci dostali všetky dokumenty od vedenia 
mesta až 18.11.2024? Pán primátor sa opako-
vane ohradil voči tomu, aby sme sa mu miešali 
„do kapusty“, pracovnoprávne záležitosti sú 
výlučne v jeho kompetencii. 

Q Naozaj to tak má byť?
Áno, má pravdu. Ale nech potom nesie aj plnú 
zodpovednosť za finančnú škodu, ktorú svojim 
konaním spôsobil. On osobne, nie mestské za-
stupiteľstvo, a už vôbec nie obyvatelia Moldavy.

Q O akej výške škody hovoríme?
Súdne spory ohľadom finančných náhrad 
nie sú uzavreté, na základe mne dostupných 
informácií odhadujem konečnú  sumu nad 
100.000,- eur.

Kto stojí na čele mestskej polície?

A karácsonyi időszak a családi összejö-
vetelekről és az ünnepi hangulatról szól, 
ugyanakkor a vásárlási lázról is. Az ünne-
pi időszak nemcsak a boltok számára hoz 
kiemelkedő forgalmat, hanem rávilágít az 
emberek vásárlási szokásainak mélyebb 
rétegeire is, amelyekben keveredik a ha-
gyománytisztelet és a modern fogyasztói 
kultúra hatása.

Az ajándékokkal egyrészt a szeretteink iránti 
szeretetet fejezzük ki, de sokszor a társadalmi 
elvárásoknak is meg akarunk felelni. Az em-
berek többsége már november végén elkezdi 
keresni a tökéletes ajándékot. A legnépszerűbb 
termékek közé tartoznak az elektronikai eszkö-
zök, játékok, könyvek és kozmetikumok. Egyre 
többen keresnek egyedi, személyre szabott 
termékeket, kézműves tárgyakat vagy olyan 
szolgáltatásokat, amelyek élményt nyújtanak 
(pl. wellness-hétvégék, színházjegyek). 

Ez a tendencia azt mutatja, hogy az emberek 
egyre inkább az emlékezetes pillanatokat he-
lyezik előtérbe az anyagi javak helyett.

Az utóbbi években az online vásárlás is ha-
talmas lendületet kapott. A karácsony előtti 
időszakban az e-kereskedelem forgalma re-
kordokat dönt. Az emberek kényelmi okokból, 
valamint az ár-összehasonlító oldalak nyújtot-
ta lehetőségek miatt választják az online vásár-
lást. Az online vásárlás mellett egyre nagyobb 
figyelmet kap a környezettudatosság is: már sok 
fogyasztó keresi a fenntartható csomagolású, 
helyi termékeket kínáló webáruházakat.

Hiába dominálnak a modern vásárlási 
trendek, a hagyományos karácsonyi vásárok 
továbbra is nagy népszerűségnek örvende-
nek, mivel nemcsak az ünnepi ajándékok be-
szerzésére alkalmasak, hanem a közösségi 
élmények helyszínei is. A kézműves termékek, 

helyi specialitások, a mézeskalács, a forralt bor  
és házi készítésű sajtok iránti kereslet évről 
évre növekszik.

A karácsony sok szlovákiai háztartás számá-
ra komoly pénzügyi kihívást jelent. Az ajándé-
kok és ünnepi kiadások finanszírozására sokan 
hitelkártyát, áruhitelt vagy szabadfelhaszná-
lású hitelt vesznek igénybe. Nem győzzük 
hangsúlyozni, hogy igyekezzünk tudatosan, 
előre tervezve készülni az ünnepi időszakra, 
és nem hitelből finanszírozni az ajándékokat: 
a törlesztést még hosszú évekig fizetnünk kell. 
Törekedjünk arra, hogy ez az időszak ne csak 
a boltok és bankok számára legyen kiemelt 
jelentőségű, hanem az emberek számára is:  
a karácsony egy csodás lehetőség arra, hogy 
kifejezzük szeretetünket és hálánkat egymás 
iránt.

Zsupcsan Zoltán, 
a pénzügy.sk főszerkesztője

Pénzügyekről egyszerűen - Karácsony előtti vásárlói magatartás: 
tradíciók és modern trendek találkozása €

Q Milyen mértékű kárról beszélünk? 
A pénzügyi kompenzációval kapcsolatos bíró-
sági perek nem zárultak le, a rendelkezésemre 
álló információk alapján a végösszeget 100.000 
euró fölöttire becsülöm.

Q Elutasít minden felelősséget a városi kép-
viselő-testület részéről? 
A polgármester 2021 végén beemelte a vá-
rosi képviselő-testület napirendjébe Rigó úr 
leváltását, de végül erről a pontról nem tár-

gyaltunk. Akkor a polgármester azt állította, 
hogy sikerrel jár a Legfelsőbb Bíróság előtt 
tett fellebbezésével, és nem kell egy centet 
sem fizetnünk. Ha a képviselők hibát követtek 
el, az abban mutatkozott meg, hogy bíztunk a 
polgármesterben – egy ügyvédben, hogy si-
kerrel jár a Legfelsőbb Bíróságon.

Q Milyen reakciókra számít nyilatkozata 
kapcsán a polgármestertől? 
Ha a polgármester úgy gondolja, hogy jog-

ellenes módon járok el, javaslom neki, hogy 
jogi úton lépjen fel, ahogy én is így járok majd 
el. Nagyon sajnálom, hogy megoldásokat  
a Facebookon keres. 

Támadja azokat a képviselőket, akik az elmúlt 6 
évben támogatták a javaslatai több mint 95%-
át. Ellenségeinek akar beállítani minket, csak 
mert más véleményen vagyunk.

-sm-

Q Odmietate akýkoľvek podiel zodpovednos-
ti mestského zastupiteľstva? Primátor kon-
com roka 2021 predsa zaradil do programu 
mestského zastupiteľstva odvolanie pána 
Riga, ale nakoniec sa o tom bode nerokovalo.
Primátor v tom čase tvrdil, že uspeje so svojim 
dovolaním na najvyššom súde a nebudeme 
musieť platiť ani cent. Ak poslanci urobili 

nejakú chybu, tak v tom, že sme dôverovali 
primátorovi – právnikovi, že s odvolaním na 
najvyšší súd uspeje.

Q Aké reakcie očakávate na Vaše vyjadrenia 
zo strany primátora?
Ak si pán primátor myslí že v niečom postupu-
jem protizákonne, navrhujem mu súdnu cestu, 

rovnako budem postupovať aj ja. 

Je mi veľmi ľúto, že riešenia hľadá na facebo-
oku. Útočí na poslancov, ktorí za posledných 
6 rokov podporili viac ako 95% jeho návrhov. 
Stavia nás do pozície jeho nepriateľov, len preto, 
lebo máme iný názor.  

-sm-

2024 utolsó negyedévében december ele-
jéig öt önkormányzati ülés volt, az utolsó 
december 16-án volt.

A szeptemberi ülés központi témája a város 
biztonsága volt. A biztonságra 673 005 eurót 
különített el az önkormányzat, ami a költség-
vetés 4,78%-át teszi ki. A városi rendőrség je-
lenleg 15 alkalmazottal működik, valamint 12 
MOaPS-tag és 5 megfigyelő áll rendelkezésre. 
A városban 26 kamera üzemel, de további ka-
merák telepítése is tervben van.

A biztonsággal kapcsolatban azonban több 
kihívással is szembe kell néznünk:

1. Az állami támogatások hiánya a biztonság 
megerősítéséhez,

2. szociális kirekesztettség, szegénység, van-
dalizmus, kábítószer-problémák, fiatalkori 
prostitúció stb.

3. a szabálysértések enyhe büntetése és  
a kisebb lopásokra vonatkozó szankciók 
csökkentése.

Ezúton is kérjük a lakosokat, hogy problémáikat 
ne a közösségi médiában osszák meg, hanem 
hivatalosan jelentsék be azokat a városi, illetve 
állami rendőrségnél.

Következő pontként a városi rendőrparancsnok 
lemondása került napirendre. Michal Gam-
ráth elmondása szerint kinevezése óta a város 
biztonsága megfelelő irányba fejlődött, a sza-

bálysértéseket sikerült kezelni, és az elkövetési 
statisztikák nem mutattak növekedést, egészen 
a közelmúltig. A COVID-időszak alatt azonban 
nőtt a bűnözés, és a rendőrök idejük nagy részét 
a bevásárlóközpontokban elkövetett lopások 
dokumentálásával töltik, miközben a megelő-
zésre alig marad erőforrás. Michal Gamráth úgy 
véli, hogy a bűnözés növekedése nemcsak Szep-
sit, hanem a kelet-szlovákiai városok többségét 
is érinti. Lemondását november 1-jei hatállyal 
nyújtotta be. Ez ügyben szeptemberben nem 
született határozat.

Októberben ismét egy lemondást kellett 
megtárgyalnunk, ugyanis Karol Gazdík 2024. 
szeptember 30-án lemondott. Ő volt megbízva  
a városi szociális cég (Sociálny podnik mesta 
Moldava nad Bodvou, s.r.o.) vezetésével. A le-
mondásáról szóló határozatot szükséges volt 
elfogadni, hogy a város jogosult legyen a szám-
lák és a fizetések lebonyolítására. Pozícióját 
eddig nem foglalták el. Ez ügyben a város fő-
ellenőre tart majd beszámolót a közeljövőben.

A többi napirendi pont általános témákról, 
ellenőrzésekről, beszámolókról és a jövőbeli 
projektek céljainak meghatározásáról szólt.

Október végén ismét a városi rendőrparancs-
nok lemondása volt a fő téma. Ezúttal azonban 
a régi rendőrkapitány ügye is központi téma 
lett, hisz Rigó Ferenc a várossal szemben bí-
rósági pert nyert, így tehát joga van a régi po-

zíciója elfoglalására. Az önkormányzati ülésen 
elhangzott az a javaslat, hogy a polgármes-
ter biztosítson lehetőséget Rigó Ferencnek 
munkavégzésre a Városi Rendőrség vezetői 
pozíciójában, mivel a Kassa-környéki Bíróság 
2019. október 23-i 16Cpr/2/2016 számú ítélete, 
amelyet a kassai Kerületi Bíróság 2021. május 
13-i 2Copr/5/2020 számú ítélete is megerősí-
tett, megállapította, hogy a munkaviszonyát 
érvénytelenül szüntették meg, és az továbbra 
is fennáll. Ezt a határozatot a polgármester 
megvétózta, amit a következő ülésen a képvi-
selők a szükséges többséggel ismét jóváhagy-
tak. Mindeközben Michal Gamráth visszavonta 
lemondását.

Fontos téma volt még a futballstadion ügyének 
a rendezése is. A tulajdonos jövő évtől 5000+áfa 
euróra emelné a pálya havi bérleti díját a jelen-
legi 1800 euróról. Egyességre jutottunk abban, 
hogy a város tovább folytatja a tárgyalásokat 
a jelenlegi tulajdonossal egy esetleges meg-
vételről. Remélhetően sikerül megegyezni egy 
elfogadható összegben, illetve abban is, hogy 
a havi bérleti díjak levonhatók a vételárból. 
Bízzunk benne, hogy a focipályák a 2025-ös 
évben is biztosítva lesznek a sportolók és  
a város számára!

Képviselőtársaimmal együtt mindenkinek 
sok erőt, jó egészséget és sikerekben gazdag, 
boldog  új évet kívánunk! 

Elek Tamás

Önkormányzati szemle
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Vianočné obdobie je o rodinných stretnu-
tiach a sviatočnej atmosfére, ale aj o nákup-
nej horúčke. Obdobie sviatkov prináša nie 
len vysokú návštevnosť obchodov, odhaľuje 
aj hlbšie vrstvy nákupných zvyklostí ľudí,  
v ktorých sa mieša úcta k tradíciám a vplyv 
modernej konzumnej kultúry.

Darčekmi na jednej strane vyjadrujeme lásku 
k svojim blízkym, no často nimi chceme naplniť 
aj spoločenské očakávania. Väčšina ľudí začína 
hľadať ideálny darček už koncom novembra. 
Medzi najobľúbenejšie produkty patrí elektro-
nika, hračky, knihy a kozmetika. 

Stále viac ľudí hľadá jedinečné, persona-
lizované produkty, ručné práce alebo služby, 
ktoré poskytujú zážitok (napr. wellness víkendy, 
vstupenky do divadla). Tento trend ukazuje, že 
ľudia čoraz viac uprednostňujú nezabudnuteľné 
chvíle pred hmotnými statkami.

V posledných rokoch nabralo na sile aj on-
line nakupovanie. V predvianočnom období 
obraty elektronických obchodov lámu rekordy. 
Ľudia sa rozhodujú nakupovať online z dôvo-
du pohodlia, ako aj kvôli možnostiam, ktoré 
ponúkajú stránky na porovnávanie cien pro-
duktov. Okrem online nakupovania sa čoraz 
viac pozornosti venuje aj environmentálnemu 
povedomiu, napríklad mnohí spotrebitelia už 

hľadajú internetové obchody, ktoré ponúkajú 
lokálne produkty s udržateľným balením.

Napriek dominancii moderných nákupných 
trendov sú tradičné vianočné trhy stále veľmi 
obľúbené, keďže sa s nimi spája nie len nákup 
darčekov k sviatkom, ale aj spoločenské zážitky. 
Dopyt po remeselných výrobkoch, miestnych 
špecialitách, perníčkoch, varenom víne a do-
mácich syroch sa každým rokom zvyšuje.

Vianoce sú pre mnohé slovenské domácnosti 
vážnou finančnou výzvou. Na financovanie dar-

čekov a vianočných výdavkov veľa ľudí využí-
va kreditné karty, obchodné úvery či úvery na 
voľné použitie. Treba zdôrazniť, že na obdobie 
sviatkov by sme sa mali snažiť vedome a vo-
pred pripraviť a dary nefinancovať pôžičkami, 
splátky totiž potom budeme splácať ešte dlhé 
roky. Dbajme na to, aby toto obdobie nemalo 
mimoriadny význam len pre obchody a banky, 
ale aj pre ľudí: Vianoce sú skvelou príležitosťou, 
ako si vzájomne prejaviť lásku a vďačnosť.

Zoltán Zsupcsan, 
šéfredaktor portálu pénzügy.sk

Financie jednoducho - Predvianočné nákupné trendy: stret tradícií a moderných trendov €

Gubík Lászlót szeptember 28-án választot-
ták a Magyar Szövetség elnökévé. Az elmúlt 
években a Via Nova ICS elnökeként, a SZAKC 
– Szövetség a Közös Célokért polgári társulás 
elnökeként, valamint az Esterházy Akadé-
mia megalapítójaként és fenntartójaként 
tevékenykedett.

Q Mit tartasz eddigi pályafutásod legjelen-
tősebb eredményeinek?

Azt a civil világot, amelyet az elmúlt, csak-
nem másfél évtized alatt sikerült felépítenünk.  
Az állampolgársági ügy árnyékában a társa-
dalmi önszerveződés volt számomra az a te-

vékenység, ahol hasznossá tehettem magam.  
A vianovás ifjúsági munka rengeteg tanul-
sággal és hasznos tapasztalattal járt. Ebből 
a csapatból mára többen vezető tisztségben 
vannak a közéletben, legyen az önkormányza-
ti képviselőség, polgármesterség, vállalkozói 
vagy tudományos pálya, illetve maga a párt 
elnöksége. A Léva-Szepsi meccseket a Felvi-
déki Labdarúgó Bajnokság döntőiben pedig 
azt hiszem, sosem felejtjük el.

Az Esterházy Akadémiát saját gyermekemnek 
tekintem. A martosi közéleti utánpótlásképzés 
olyan fiatalokat termel ki a felvidéki intézmény-
rendszer számára, akiknek a szívük és az eszük 
is a helyén van. Örülök, hogy a Bódva-völgyé-
ből is van növendékünk!

Harmadikként hadd említsem meg a Szövetség 
a Közös Célokért keresztény-szociális munkáját, 
amely a kis közösségekre, a vidékre és a tár-
sadalom peremén élőkre fókuszál, tehát olyan 
rétegekre, akiket már sokan elfelednének, mi 
mégis felkaroljuk őket.

Q Mi az, amit a következő években elvárhat-
nak tőled a Felvidéken élők?  

A magyarlakta járások lakóinak – legyenek 
magyarok vagy szlovákok – meghatározó 
élményük a magukra hagyottság. Zömmel  

a rendszerváltoztatás vesztesei népesítik be 
ezt a területet. A korszakváltás és a Felvidék 
first azt is jelenti, hogy a párt elsősorban nem 
önmagával akar foglalkozni, hanem konkrét 
ügyek mentén az emberek mindennapi prob-
lémáival. Valahol egy kórházat kell megmen-
teni, máshol egy kisiskolát. Itt az anyanyel-
vünk használatáért kell megküzdeni, amott 
az önkormányzataink finanszírozásáért.  
Ez a mi dolgunk, más helyettünk úgyse teszi 
meg.

Q Mik a Magyar Szövetség kiemelt prioritásai 
a következő parlamenti választásig?

Egységpártot építünk, ennek pedig ideológiai 
szőrszálhasogatás és felesleges veszekedé-
sek helyett integráló jellegűnek kell lennie. 
Rengeteg elvégzetlen munka maradt ránk az 
elmúlt évtizedekből, és van mit behoznunk 
ahhoz, hogy visszajussunk a szlovákiai politika  
A ligájába. Közvélemény-kutatásokra épülő 
profi agytröszt, a párt üzeneteit a háztartások-
ba eljuttató önkéntes háló, szakmai kabinet-
rendszer, önkormányzatokat kelettől nyugatig 
összekötő érdekvédelmi társulás, csak hogy  
a legszükségesebb teendőket említsem. Olyan 
Szövetséget képzelek el, amelyre büszkék a fel-
vidéki magyar emberek, és a magukénak érzik!

-sm-

Gubík László:

László Gubík bol 28. septembra zvolený za 
predsedu Maďarskej aliancie. V posledných 
rokoch pôsobil ako predseda mládežníckej 
organizácie Via Nova, ako predseda občian-
skeho združenia SZAKC – Združenie za spo-
ločné ciele a ako zakladateľ a udržiavateľ 
Akadémie Esterházyho.

Q Čo považuješ za najvýznamnejšie úspechy 
Tvojej doterajšej kariéry?

Civilný svet, ktorý sa nám podarilo vybudo-
vať za posledné desaťročie a pol. V tieni kauzy  
o občianstve bola pre mňa sociálna sebaor-
ganizácia činnosťou, pri ktorej som mohol byť 
užitočný.

Práca s mládežou vo Via Nove so sebou pri-
niesla množstvo lekcií a užitočných skúseností. 
Viacerí ľudia z tohto tímu sú dnes vo vedúcich 
pozíciách vo verejnom živote, či už ide o zástup-
cov samosprávy, starostov, podnikateľskú či 
vedeckú kariéru, alebo samotné predsedníctvo 
strany. Myslím si, že nikdy nezabudneme na 
zápasy Levice-Moldava vo finále Futbalových 
majstrovstiev Južného Slovenska. 

Akadémiu Esterházyho považujem za svoje 
dieťa. Vzdelávanie pre verejný život v Martov-
ciach vyškolí mladých ľudí pre inštitucionálny 

systém Južného Slovenska, ktorých srdcia  
a myseľ sú na správnom mieste. Som rád, že 
máme študentov aj z údolia Bodvy! 

Do tretice mi dovoľte spomenúť kresťansko-so-
ciálnu prácu Združenia za spoločné ciele, ktoré 
sa zameriava na malé komunity, vidiek a ľudí 
žijúcich na okraji spoločnosti, teda skupiny, na 
ktoré mnohí zabúdajú, ale my ich podporujeme.

Q Čo od Teba môžu očakávať ľudia žijúci na 
Južnom Slovensku v najbližších rokoch?

Rozhodujúca skúsenosť obyvateľov okresov 
obývaných Maďarmi – či už sú to Maďari alebo 
Slováci – je opustenosť. Túto oblasť obývajú po-
razení zo zmeny režimu. Zmena éry a Felvidék 
First v prvom rade znamenajú aj to, že strana 
sa nechce primárne zaoberať sama so sebou 
ale skôr každodennými problémami ľudí po 
konkrétnych témach. Niekde treba zachrániť 
nemocnicu, inde malú školu. Tu musíme bo-
jovať o právo používania materinského jazyka, 
tam o financovanie našich samospráv. Toto je 
naša práca, nikto iný to za nás neurobí.

Q Aké sú hlavné priority Maďarskej aliancie 
do najbližších parlamentných volieb?

Budujeme stranu jednoty a tá by mala byť in-
tegrujúca, bez ideologického štiepenia a zby-
točných hádok. Z uplynulých desaťročí nám 
zostalo veľa nedokončených vecí a máme čo 
robiť, aby sme sa vrátili do ligy A slovenskej 
politiky. Profesionálny think-tank založený na 
prieskumoch verejnej mienky, dobrovoľnícka 
sieť doručujúca posolstvá strany do domácnos-
tí, profesionálny kabinetný systém, združenie 
na ochranu záujmov spájajúce samosprávy  
z Východu na Západ, len aby sme spomenuli tie 
najnutnejšie úlohy. Predstavujem si Alianciu, 
na ktorú sú maďarskí ľudia z Južného Sloven-
ska hrdí a cítia, že k nej patria!

László Gubík:

A cél, hogy a felvidékiek büszkék legyenek 
a Magyar Szövetségre

Cieľom je, aby ľudia z Južného Slovenska boli hrdí 
na Maďarskú alianciu

V poslednom štvrťroku 2024 bolo do za-
čiatku decembra päť samosprávnych zasad-
nutí, posledné bolo 16. decembra.

Ústrednou témou septembrového zasadnutia 
bola bezpečnosť mesta. Samospráva vyčlenila 
na bezpečnosť 673 005 eur, čo je 4,78 % rozpoč-
tu. V súčasnosti pri 15-člennom zbore mestskej 
polície pôsobí 12 príslušníkov MOaPS a 5 pozo-
rovateľov. V meste je v prevádzke 26 kamier, no 
plánuje sa aj inštalácia ďalších kamier. 

V súvislosti s bezpečnosťou však čelíme nie-
koľkým výzvam:

1. Nedostatok štátnych dotácií na posilnenie 
bezpečnosti,

2. sociálne vylúčenie, chudoba, vandalizmus, 
drogová problematika, prostitúcia mladis-
tvých a pod.

3. mierny trest za priestupky a zníženie sankcií 
za drobné krádeže.

Zároveň žiadame obyvateľov, aby svoje problé-
my nezdieľali na sociálnych sieťach, ale aby ich 
oficiálne nahlásili mestskej alebo štátnej polícii.
Ďalším bodom programu bolo odstúpenie 
náčelníka mestskej polície. Podľa Michala 
Gamrátha sa bezpečnosť mesta od jeho vyme-
novania vyvíjala správnym smerom, priestupky 
boli zvládnuté a štatistiky kriminality donedáv-

na nezaznamenali nárast. V období COVIDU sa 
však kriminalita zvýšila a polícia trávi väčšinu 
času dokumentovaním krádeží v nákupných 
centrách, pričom na prevenciu zostáva len málo 
zdrojov. Michal Gamráth sa domnieva, že nárast 
kriminality sa netýka len Moldavy ale aj väčšiny 
miest východného Slovenska. Demisiu podal  
s účinnosťou od 1. novembra. V septembri sa  
v tejto veci nerozhodlo.

V októbri sme museli opäť rokovať o odstú-
pení, pretože Karol Gazdík sa vzdal funkcie k 
30.9.2024. Bol poverený vedením Sociálneho 
podniku mesta Moldava nad Bodvou. Rozhod-
nutie o jeho odstúpení bolo potrebné prijať, 
aby bolo mesto oprávnené vybavovať faktúry  
a platby. Jeho miesto do uzávierky tohto vyda-
nia nezaujal náhradník. O tejto záležitosti bude 
v najbližšom čase informovať hlavný kontrolór 
mesta.

Ďalšie body programu sa týkali všeobecných 
tém, kontrol, správ a stanovenia cieľov pre bu-
dúce projekty.

Koncom októbra bolo hlavnou témou odstú-
penie náčelníka mestskej polície. Tentoraz sa 
však ústrednou témou stal aj prípad staré-
ho šéfa polície, pretože František Rigó vyhral 
súd s mestom, a tak má právo obsadiť svoju 

starú funkciu. Na zasadnutí samosprávy za-
znel návrh, aby primátor poskytol Františkovi 
Rigóovi možnosť pracovať vo funkcii náčelníka 
meststskej polície, keďže rozsudok Okresné-
ho súdu Košice-okolie č. 16Cpr/2/2016 zo dňa 
23.10.2019, ktorý bol potvrdený aj rozsudkom 
Krajského súdu Košice č. 2Copr/5/2020 zo dňa 
13.05.2021 zistil, že jeho pracovný pomer je 
ukončený neplatne a naďalej trvá. Toto roz-
hodnutie primátor vetoval, čo opäť schválili 
poslanci na ďalšom rokovaní potrebnou väčši-
nou. Michal Gamráth medzitým svoju výpoveď 
stiahol. 

Dôležitou témou bolo aj riešenie otázky futba-
lového štadióna. Od budúceho roka by majiteľ 
zdvihol mesačný nájom ihriska na 5000 eur 
+ DPH zo súčasných 1800 eur. Dohodli sme 
sa, že mesto bude so súčasným vlastníkom 
pokračovať v rokovaniach o prípadnej kúpe.

Dúfame, že sa dohodneme na prijateľnej sume 
a z kúpnej ceny bude možné odpočítať mesačné 
nájomné. Veríme, že futbalové ihriská budú pre 
športovcov a mesto zabezpečené aj v roku 2025!

So zastupiteľským zborom prajeme všetkým 
veľa síl, pevné zdravie a šťastný nový rok 
plný úspechov!

Tamás Elek

Samosprávny obzor
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Szepsi Színes

Visszapillantó - A TEMETŐ REJTÉLYEI ÉS TÖRTÉNETEI 2. rész  

A szepsi köztemető délnyugati sarka egy alig 
észrevehető kis dombot formál. Ez tulajdon-
képpen a „kolera domb”. Szepsiben ugyanis két 
ún. koleratemető volt. A két pusztító járvány 
eltemetett áldozatainak helye mára már alig 
ismert, elfeledett. A járványok idejét viszont jól 
ismerjük. A nagyobb 1831-es járvány a híre-
sebb, ismertebb. Ennek a járványnak az áldo-
zatait temették a fent említett kolera dombra. 
A másik, későbbi járvány 1872-73-ban volt, 
de ezt előre jelezték és felkészülten várták.  
Az áldozatok száma Szepsiben így is 34 volt.  
Az elhunytakat a „Sor-patak”, avagy a „Pa-
taksor”, a Szepsiből a Szent László-forráshoz 
vezető gyalogút pallójánál, szepsi oldalának 
északi domb-partján temették el külön sírok-
ban. Ezek a sírhantok a 20. század harmincas 
éveinek elején még láthatóak voltak. 

Visszatérve az 1831-es járványhoz – a ko-
lera dombra fél évszázad után újra elkezdtek 
temetkezni. Ezen a helyen ma több 19. századi 
sírhelyet is találunk. Ezek közül figyelemre mél-
tó Ardényi Jozefa sírköve, ám a mai témánk  
a Bartalos család feketemárvány sírköve. 

A Bartalos család régi nemesi família. Tagjai 
között volt orvos, ügyvéd, ügyész, szolgabíró 
és pap-régész is. Érdekes, hogy a három utol-
só, és nálunk leghíresebb tagjai közül éppen  
a legfiatalabb, Béla hunyt el a legkorábban 
és a középső fiú – János a legkésőbb. Így is 
szerepel a feketemárvány síroszlop feliratán is: 

„bogyai Bartalos János (1847 – 1931) és család-
ja”.  De kik is voltak ezek a városunkban fontos 
szerepet betöltő emberek? Béla szepsi városi 
képviselő, városi ügyész, majd szolgabíró volt. 
Az ő érdeme, hogy az addig dimbes-dombos 
szepsi központi részét kiegyenesítette, a sok 
nagy pocsolyát felszámoltatta. A temető rende-
zésére 50-50 forintot hagyott végrendeletében. 
Emlékére a város 1881-ben a későbbi járásbí-
rósági épület melletti kis közt róla nevezte el. 
Ez később megváltozott, ma a Bódva nyugati 
partján húzódó egyik utca viseli a Bartalos 
utca nevet. 

Gyula, a legidősebb fiú, (*1839. június 15-én 
Szepsiben), nagyon színes egyéniség volt. Ta-
nulmányait Rozsnyón, Egerben, majd Rómában 
(1871-től) végezte. 1861-ben szentelték pappá. 
A Vatikánban azonban nemcsak teológiát ta-
nult, hanem antik régészetet is. Hasonlóan 
alakult életpályája is. Volt káplán (Hevesen), 
plébános (Markazon), hitoktató (Egerben),  
az angol kisasszonyok (női szerzetesrend) 
gyóntatója Egerben, régész, ásatásvezető Sza-
bolcs- Heves-, Borsod és Abaúj-vármegyékben. 
Behatóan foglalkozott az ún. kaptárkövekkel.  
Megfordult Nyíregyháza környékén is, mint 
régész. Tudósított Itáliából az Etna kitöréséről. 
Volt műgyűjtő, adományaival megalapozta  
az egri líceum múzeumi gyűjteményét, tudo-
mányos könyveket írt. Egerben hunyt el 1923. 
december 24-én és az ottani „Hatvani temető-
ben” temették el. Sírhelye a mai napig megta-
lálható. Eger városában utcát neveztek el róla.

-ha-

Pohľady do minulosti - ZÁHADY A PRÍHODY MOLDAVSKÉHO CINTORÍNA – 2. časť

Juhovýchodná časť moldavského verejného 
cintorína ukrýva skromný, sotva viditeľný malý 
kopček. Ide o zvyšok cholerového pohrebiska  
z roku 1831. V Moldave boli dva cholerové poh-
rebiská. Prvé spomínané je viac známe, lebo 
obeťou vtedajšej epidémie sa stalo oveľa viac 
obyvateľov ako za druhej epidémie v rokoch 
1871-72. Vtedy zomrelo 34 obyvateľov, ktorých 
pochovali jednotlivo na ľavej strane riečky „Pa-
taksor“, na severnom úbočí, pri lávke na ceste 
vedúcej z Moldavy k vyvieračke Sv. Ladislav 
v debraďskom chotári. Obetí bolo relatívne 
málo, lebo na príchod epidémie úrady vopred 
upozornili a učinili mnoho ochranných opat-
rení. Hrobové miesta na kopci boli začiatkom 
tridsiatych rokov 20. storočia ešte pomerne 
dobre viditeľné.

Vráťme sa ale k veľkej epidémii v roku 1831. 
Na tomto mieste začali po vyše polstoročia 
nanovo pochovávať. Z týchto hrobov je naj-
významnejší náhrobný kameň Jozefíny Ardé-
nyi(-ovej), ale o nej budeme písať v ďalších 
častiach seriálu. 

Rodina Bartalosovcov (Bartalos -čítaj Bar-
taloš) je stará šľachtická rodina. V jej mol-
davskej vetve nachádzame lekára, právnikov, 
slúžneho ale aj kňaza-archeológa. Zaujímavé 
je, že spomedzi posledných troch významných 
predstaviteľov rodiny, bratov, ako prvý zomrel z 
nich najmladší Béla, a ako posledný prostredný  
z bratov, János. Tak je to uvedené aj na čiernom 
mramorovom náhrobnom stĺpe – „bogyai Bar-
talos János (1847 – 1931) és családja“ – bogyai 
Bartalos János a jeho rodina. Kto však boli bra-
tia Bartalosovci? Béla bol metským poslancom, 
mestským prokurátorom a neskôr slúžnym. 
Zaslúžil sa o vyrovnanie hrboľatej Hlavnej 
ulice, dal odstrániť hlboké kaluže a priehlbiny  
v meste. Na úpravu verejného cintorína v závete 
venoval 50 – 50 forintov. Po smrti na jeho pa-
miatku mesto v roku 1881 pomenovalo uličku 
pri dnešnej budove ZUŠ. Tá sa neskôr viackrát 
premenovalo a jeho meno dnes nesie dlhšia 
ulica na západnej časti rieky Bodva. 

Najstarší z bratov Gyula (* 15. 6. 1839 v Mol- 
dave nad Bodvou) bol veľmi zaujímavou osob-

nosťou. Po strednej škole v Rožňave vyštu-
doval teológiu v Jágri.  Za kňaza ho vysvätili  
v roku 1861. Od roku 1871 pokračoval v štúdiách  
v Ríme, kde okrem teológie vyštudoval aj an-
tickú archeológiu. 

Rovnako zaujímavý bol aj jeho ďalší život. 
Bol kaplánom v obci Heves, farárom v obci 
Markaz, katechétom v Jágri, neskôr tiež tam 
spovedníkom rádu anglických panien, bol aj 
archeológom a vedúcim výskumu v župách 
Szabolcs, Heves, Borsod a Abov, ale aj v okolí 
mesta Nyíregyháza. Zaujímal sa o kamenné 
výtvory, záhadné otvory v skalách v týchto ob-
lastiach. Počas pobytu v Taliansku zasielal do 
novín reportáže o vtedy aktívnej sopke Etne. 
Bol vášnivým zberačom starých pamiatok  
a nálezov, ktoré potom venoval lýceu v Jágri, 
čím vytvoril základ tejto múzejnej zbierky. 
Zomrel v Jágri (Eger), 24. decembra 1923 a je 
pochovaný na tamojšom cintoríne „Hatvani“. 
Jeho hrob je dodnes zachovaný. Mesto po ňom 
pomenovalo jednu dlhšiu ulicu.

- ha -
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